輸出水產動物疾病監測
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95年輸出水產動物監測計畫共計監測58場養殖場，採樣次數為333次，病毒檢測共計1096次。 監測的水產動物包括石斑、海鱺、錦鯉、熱帶魚、對蝦、九孔。在對蝦疾病方面，僅檢出疾病為傳染性皮下及造血組織壞死症 (33%)及陶拉症（10%）。相較於前兩年，今年養成場並未檢出白點症、草蝦桿狀病毒症、黃頭病毒症及毛利病毒症。海水魚疾病方面，野田病毒症檢出率為(35%)及石斑虹彩病毒症為(15%)，顯示此二病仍為我國田間主要的海水養殖魚疾病。值得重視的為在石斑魚苗及幼魚（3-8公分）的野田病毒檢出率達83%，顯示我國石斑繁殖場普遍感染野田病毒。軟體動物疾病方面，我國九孔並無檢出OIE規定的七種原蟲性疾病。淡水魚疾病方面，觀賞魚並無檢出鯉魚春季毒血症（Spring viremia of carp）、傳染性造血組織壞死症（Infectious heamatopoietic necrosis）、流行性造血組織壞死症（Epizootic haematopoietic necrosis）及病毒性出血性壞死症（Viral hemorrhagic necrosis）等四種疾病。錦鯉則發現7%為錦鯉疱疹病毒陽性，較去年為高（1%）。基於本病仍偶發在我國境內，宜藉由擴大監測範圍找出潛在感染源將其撲滅。此外養殖戶仍須再教育，瞭解本病控制應採行整場撲滅；否則易造成保毒者長存於環境而無法消除。透過今年監測，並無發現我國水產動物受到海外惡性傳染病的入侵。

Health Surveillance of aquatic animals for export
Tu C.
A total of 1096 cases of viral examination from 333 sampling were done on 54 farms in the aquaculture industry for export in 2006.  The surveyed aquatic animals included grouper, cobia, koi, tropical fish, penaeid shrimp and abalone.

In shrimp diseases, the proportions of main disease were 33% for infectious hypodermal and haematopoietic necrosis (IHHN) and 15% for Taura syndrome (TS).  Compared to results in the previous two years, White Spot Syndrome (WSS), Monodon Baculovirus Disease, Yellowhead Disease and Mourilyan Virus Disease were not found this year.  

In marine fish diseases, the proportions for main diseases were 35% for nodavirus infection and 15% for grouper iridovirus infection.  This revealed both diseases are still the main threat to the marine cultured fish.  It is noted that the prevalence of nodavirus in grouper larvae and small juveniles was up to 83%.  The result suggested that nodavirus infection spread out widely in grouper hatcheries in Taiwan.  In mollusk diseases, the abalone was free from seven protozoan infections listed in OIE aquatic manual. 

In freshwater fish diseases, we have not detected the pathogens of spring viremia of carp, infectious heamatopoietic necrosis, viral haematopoietic necrosis and epizootic haematopoietic necrosis in the tropical fish.  In koi carp, the positive rate for koi herpesvirus (KHV) (7%) was higher than that (1%) in 2005.  Due to KHV still sporadically-occurring in Taiwan, it is suggested that the potential reservoirs should be eradicated through extensive surveillance on more koi carp farms.  In addition, farmers should receive more continuous educations to realize that the stamping-out policy is only way to solve this disease.  Otherwise, KHV will preserve as the latent carriers in the field.  Finally, there is no evidence showing any exotic aquatic diseases invading Taiwan.

